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تسویه مطالبات سپرده گذاران موسسه وحدت 
ي��ک عض��و کميس��يون برنامه و 
بودجه و محاسبات مجلس با اشاره 
به سپرده گذاري ۴۰۰ هزار نفر در 
موسس��ه آرمان گفت که مطالبات 
۲۶۵ هزار نفر از سپرده گذاران اين 

موسسه در حال تسويه است.
به گزارش ايسنا، محمد خدابخشي 

اظهار داشت: با توجه به اعتراضات مردم و مشکلاتي که براي سپرده 
گذاران موسسه آرمان يا وحدت ايجاد شده بود با مديرعامل موسسه 
ملل؛ آقاي جوادي جلس��ه داش��تم و ايش��ان در اين ديدار گزارشي از 

وضعيت سپرده گذاران ارائه کردند.
وي با بيان اينکه »براساس تفاهمنامه موسسه ملل با موسسه منحله 
آرمان، مديريت دارايي ها و بدهي ها به عهده موسسه ملل گذاشته 
ش��ده اس��ت« گفت: طبق گزارش ارائه ش��ده منابع آرمان، ۴ هزار و 
۵۰۰ ميليارد تومان است که ۵۰۰ ميليارد تومان تسهيلات به مردم 
ارائه شده و ۴ هزار ميليارد تومان در اختيار مسوولين موسسه است 
ک��ه مي��زان بدهي به مردم اس��ت ک��ه با آن ملک و املاک و ويلا و 

هتل و هواپيما خريداري کرده اند.
اي��ن نماين��ده مجلس يادآور ش��د: در حال حاضر موسس��ه ملل با 
هماهنگي قوه قضاييه املاک را شناس��ايي مي کند و مابه ازاي آن 
از بانک مرکزي براي پرداخت طلب س��پرده گذاران خط اعتباري 

مي گيرد.
نماينده مردم اليگودرز در مجلس افزود: تقريبا ۴۰۰ هزار نفر در اين 
موسسه سپرده گذاري کرده اند که مجموع مطالبات تا سه ميليون 
تومان، هزار ميليارد تومان مي شود که اين رقم متعلق به ۲۶۵ هزار 
نفر است و کار تسويه انها در حال انجام است. همچنين ۱۳۵ هزار 
نفر باقي مي مانند که اگر تا ۱۰۰ ميليون تومان پرداخت شود ۱۲۶ 
هزار نفر مشکلشان حل مي شود که مجموع اعتبار مورد نياز براي 
اين کار ۲ هزار ميليارد است و به همين منظور نياز به خط اعتباري 

بانک مرکزي هست.
وي گفت: بر اين اساس ۹ هزار نفر باقي مي مانند که رقم مطالبات 

هرکدام از آنها بالاي ۱۰۰ ميليون تومان است.
خدابخشي در پايان با بيان اينکه »حدود ۱۷۰۰ نفر از سپرده گذاران 
اين موسس��ه مربوط به شهرس��تان اليگودرز هستند« تاکيد کرد: با 
توجه به اموال و املاک شناس��ايي ش��ده در نهايت مش��کل سپرده 
گذاران حل مي شود ولي اين کار نيازمند عزم جدي مسوولين است 
و ما در حال رايزني براي حل سريعتر آن هستيم و به همين منظور 

از طريق اطلاعات و دادستاني پيگير موضوع هستيم.

نحوه برقراري بيمه قطع شده اعلام شد
نايب رئيس کانون انجمن هاي صنفي کارگران ساختماني با اعلام 
نحوه برقراري بيمه کارگراني که بيمه پردازي آن ها قطع شده است، 

از آخرين آمار کارگران ساختماني بيمه شده خبر داد.
به گزارش ايسنا، هادي ساداتي، از معرفي ۹۰ هزار کارگر ساختماني 

واجد شرايط بيمه به شعب تامين اجتماعي خبر داد.
وي گفت: از زماني که سامانه خدمات رفاهي وزارت کار براي ثبت نام 
کارگران ساختماني فعاليت خود را آغاز کرده چندين بار به روزرساني 
ش��ده تا به مرحله نهايي رس��يده اس��ت و بر اساس اطلاعاتي که از 
س��امانه رصد کرده ايم، بيش از ۹۰ هزار کارگر س��اختماني تاکنون 
از طريق س��امانه به س��ازمان تامين اجتماعي معرفي ش��ده و پيگير 

امور خود هستند.
س��اداتي ادام��ه داد: در ح��ال حاض��ر بيش از صد ه��زار نفر ثبت نام 
کرده اند و حدود ۱۴۰ هزار نفر نيز واجد شرايط بيمه شناخته شده اند 
که از اين تعداد ۹۰ هزار نفر را براي بيمه به تامين اجتماعي معرفي 

کرده ايم.
به گفته عضو هيأت مديره کانون عالي انجمن هاي صنفي کارگري، 
تعداد کس��اني که در س��امانه ثبت نام کرده و در انتظار بيمه به س��ر 

مي برند، در کل کشور ۱۵۰ هزار نفر هستند.
او درباره ابلاغ س��هميه جديد کارگران س��اختماني، گفت: تاکنون 
چيزي ابلاغ نشده است هرچند بنا نبود که امسال سهميه بندي شود و 
بايد بر اساس ثبت نام سامانه عمل شود چون ما سهميه را قبول نداريم 
و معتقديم همه کساني که در سامانه ثبت نام کردند و واجد شرايط 

شناخته شدند بايد از طرف انجمن هاي صنفي معرفي شوند.
ساداتي ادامه داد: روند ثبت نام در سامانه به دليل برخي مشکلات با 
کندي و تاخير مواجه شده بود، در بعضي شهرستانها کد بازرسي براي 
همکاران اعلام نشده بود، يکسري اپليکيشن ها که بايد راه اندازي 
مي ش��د، در دس��ترس نبود ولي مش��کلات به تدريج برطرف و قرار 
ش��د تا مرحله دوم س��هميه اعلام ش��ود که تا اين لحظه اين اتفاق 

نيفتاده است.
نايب رئيس کانون انجمن هاي صنفي کارگران ساختماني همچنين 
درباره قطع بيمه پردازي بعضي از کارگران س��اختماني و حل اين 
مش��کل، اظهار کرد: عده اي از کس��اني که در سامانه ثبت نام کرده 
بودند به دليل آنکه بيمه هاي غير داش��تند يا از طريق مش��اغل آزاد 
خ��ود را بيم��ه ک��رده بودند، معرفي نش��دند و عده اي ديگر که بيمه 
پردازي آنها قطع ش��ده و مربوط به س��الهاي قبل بود واجد ش��رايط 

شناخته نشدند.
وي تصريح کرد: اين دسته افراد داراي کد بيمه در تامين اجتماعي 
هستند ولي بيمه آنها قطع شده است که براي حل اين مشکل بايد به 
دفاتر انجمن هاي صنفي مراجعه و نامه اي از انجمن گرفته و به تامين 

اجتماعي محل سکونت يا کار خود بدهند و عرض خدمت کنند.
به گفته ساداتي، در حال حاضر حدود ۴۰ هزار نفر در کل کشور هستند 
که چنين وضعيتي دارند و حايز ش��رايط نيس��تند که لازم اس��ت اين 

فرايند را دنبال کنند تا از طريق اتوماسيون به تاييد نهايي برسند.

تغيير در اخذ ماليات بر ارزش افزوده بيمه ها 
رئي��س کل اداره نظ��ارت بر بيمه ه��اي زندگي بيمه ايران. در مورد 
تغيير در روش اخذ ماليات بر ارزش افزوده بيمه هاي عمر بيمه ايران 
اظهار داشت: شرايط دريافت ماليات بر ارزش افزوده از تاريخ ۱۵ /۲ 
/ ۱۳۹۰ از سوي سازمان امور مالياتي به همه شرکتهاي بيمه ابلاغ 
ش��ده اس��ت، البته پيش از آن نيز ماليات بر ارزش افزوده از ارزش 

بازخريد بيمه نامه ها کم مي شد.
به گزارش ايلنا، عليرضا کسرائيان، افزود: هر زمان که بيمه شده اي 
قسطي را پرداخت کند به محض پرداخت سازمان امور مالياتي سهم 

خود را از شرکتهاي بيمه دريافت خواهد کرد.
کسرائيان خاطرنشان کرد: ما نيز ماليات بر ارزش افزوده را از محل 
ارزش بازخريد بيمه نامه ها دريافت مي کرديم و به دليل اينکه براي 
هر س��ال درصد و مبلغ ماليات بر ارزش افزوده مش��خص نبود و 
ما نمي دانس��تيم آيا ماليات بر ارزش افزوده در طول مدت قرارداد 
بيمه نامه )که بين ۱۰ تا ۱۵ سال است( همچنان برقرار خواهد بود 
يا خير؟و ميزان درصد آن در هر س��ال چقدر اس��ت؟ روش دريافت 

آن را تغيير داديم.
وي ادامه داد: بنابراين از گذش��ته در هر س��الي که بيمه نامه وجود 
داشته و ماليات بر ارزش افزوده آن نيز بوده از محل ارزش بازخريد 
بيمه نامه ها يا ذخيره پس انداز بيمه نامه مبالغ را برداشت کرده و به 

سازمان امور مالياتي پرداخت کرده ايم.
رئي��س کل اداره نظ��ارت ب��ر بيمه هاي زندگي بيمه ايران گفت: در 
گذشته از ارزش بازخريد بيمه نامه ها برداشت مي کرديم و بيمه گذار 
در زمان بازخريد خود رقمي کمتر از آنچه در جدول نوشته شده بود 

را دريافت مي کرد.

پيشخوان

اقتصاد كلان

گروه اقتصاد کلان- ایلیا پیرولی: از روز 
اول، يعن��ي روزه��اي آخر پاييز س��ال 8۹، همه 
مي دانس��تند جراحي اقتصادي بدون اصلاحات 
س��اختاري در اقتصاد امکان پذير نيس��ت. حتي 
آنهايي که منافع بازار را بر هر چيز ديگر اقتصاد 
ترجي��ح مي دادن��د نيز از تصمي��م احمدي نژاد 
هراس��ناک بودن��د. اما م��رد اول دولت دهم در 
يک شب تاريخي در اواخر پاييز، ۲۷ آذر ماه در 
ق��اب تلويزي��ون نمايان ش��د و خبر از طرحي به 

نام هدفمندي يارانه ها را داد.
گرچه در آن ش��ب احمدي نژاد، از اين طرح به 
عن��وان جراح��ي بزرگ اقتصادي ياد کرد اما در 
مقاب��ل حرف ه��اي آن، اقتصاددانان نهادگراي 
راس��ت و چپ ازاين طرح با نام ش��وک درماني و 

توزيع فقر نام بردند.
رئي��س جمه��وري وقت درآن ش��ب در مقابل 
دي��دگان مردم از پش��ت دوربين به مردم گفت 
ک��ه از ف��ردا يعني ۲8 آذرماه حامل هاي انرژي، 
آب و ن��ان ب��ا به��اي جديدي در کش��ور عرضه 

مي شوند.
بر اين اساس، قيمت بنزين آزاد از اين پس ۷۰۰ 
تومان و قيمت س��ي ان جي ) گاز اتومبيل( متر 
مکعبي ۳۰۰ تومان خواهد بود. قيمت گازوئيل 

آزاد هم ليتري ۳۵۰ تومان تعيين شد.
مطاب��ق اين طرح ش��انزده قل��م کالا و خدمات 
مش��مول ح��ذف يارانه و عرض��ه به قيمت بين 
الملل��ي مي ش��دند و در م��دت پنج س��ال يارانه 
کالاهايي چون بنزين، گازوئيل، گاز، نفت، برق، 
آب، گندم، شکر، برنج، روغن و شير حذف شده 
و آنه��ا ب��ا قيمت بازاره��اي منطقه خليج فارس 

عرضه بايد مي شدند.
براين اساس دولت مي بايست ۲۰ هزار ميليارد 
تومان از بابت افزايش قيمت، درآمد داشته و 
در اي��ن بي��ن نيمي از اين درآمد را براي مقابله 
ب��ا تورم ب��ه صورت نقدي بين م��ردم توزيع 
مي ک��رد. ۳۰ درص��د از اي��ن درآمده��ا نيز به 
توليدکنندگان و ۲۰ درصد به دولت به منظور 
جبران خس��ارات ناشي از افزايش حامل هاي 

سوخت تعلق مي گيرد.
اما دولت وقت نه تنها به اين ش��يوه عمل نکرد 
بلکه باعث ش��د تا با سياس��تگذاري پوپوليستي 
عملا اين طرح را به حاش��يه برده و با انحراف 
مواجه کند و اين س��ناريو به صورت يک ارثيه 
ش��وم به دولت يازدهم واگذار ش��د و اين دولت 
بود که حالا بايد تاوان سياس��ت هاي کودکانه 

دولت دهم را مي داد.
حالا با گذشت ۷ سال اين شوک درماني اقتصاد 
ب��ه يک آوار ي��ا به عبارتي بهمني بزرگ تبديل 
شده است. حالا النينوي هدفمندي يارانه چنان 
در اقتصاد رس��وخ کرده ک��ه تبعات اقتصادي و 

اجتماعي را بر کشور تحميل کرده است.
ه��ر چه باش��د ديگر امروز حت��ي مردم عوام نيز 
تبع��ات اي��ن طرح ش��وم را به خوبي لمس کرده 
و در دهک ه��اي مختل��ف پرچم هاي خود را به 
نش��انه اعتراض به اهتزاز درآورده اند و خواهان 

يک تصيمم جدي از سوي مديريت کلان کشور 
هستند.

اي��ن نکته را فرش��اد مومن��ي، اقتصاددان آن را 
اين گون��ه تفس��ير مي کند: براس��اس مطالعاتي 
که داش��ته ايم و شواهدي که خود دستگاه هاي 
زي��ر مجموعه دولت مثل بانک مرکزي و مرکز 
آمار ايران منتش��ر کرده اند، مطرح شدن مطالبه 
انص��راف داوطلبان��ه از درياف��ت ياران��ه نقدي 
نمايانگر اين است که دولت تحليل کارشناسي 
عميقي از واقعيت هاي موجود ساختار هزينه ها 

و درآمدهاي خانوارها نداشته است. 
نکته جالب اينکه در اين مدت حتي ۲۰ درصد از 
اهداف مورد نظر نيز محقق نشده، بلکه اجراي 
آن تبعات س��نگين اجتماعي و اقتصادي براي 

کشور به همراه داشته است.
افزایش بودجه جاري کشور ���

در همين باره، هادي قوامي در جلس��ه علني روز 
يکشنبه مجلس در هفته جاري به اين موضوع 
پرداخته و با اس��تناد به اصل ۴۳ قانون اساس��ي 
در اخطاري گفت: از سال 8۹ تاکنون ۳۲۰ هزار 
ميليارد تومان يارانه نقدي پرداخت شده است.

وي در اين جلسه گفت: طرح هدفمندي يارانه ها 
در دولت ه��اي احمدي نژاد عملياتي نش��د و در 
دول��ت اول روحاني نيز رويه دو دولت گذش��ته 

استمرار يافت.
اين نماينده مجلس همچنين، گفت که قرار بوده 
بر اساس قانون هدفمندي ۳۰ درصد به بخش 
تولي��د و ۲۰ درص��د بعد از اصلاحات قيمت ها در 
راستاي جبران هزينه هاي دولت اختصاص يابد 
و ۲۰ درصد نيز به مردم پرداخت شود، اما اکنون 
۷۰ درصد از ۳۲۰ هزار ميليارد تومان از اصلاح 

قيمت ها اخذ شده و تنها ۳۰ درصد آن ازبودجه 
عمومي کشور تامين شده است.

قوامي ب��ا بي��ان اينک��ه يارانه تبدي��ل به هزينه 
جاري کش��ور ش��ده اس��ت، گفت: دولت بايد با 
اج��راي قانون مص��وب مجلس از تبديل آن به 
هزينه ه��اي جاري جلوگيري کند. لازم اس��ت 
قانون هدفمندي به درستي اجرا شده چون تاخير 

آن باعث افزايش ضرر و زيان مي شود.
تبعات هدفمندي یارانه ها ���

حالا با گذشت ۷ سال، و براساس داده هاي مراکز 
آماري و گفته هاي کارشناس��ان و پژوهشگران 
اقتصادي، بررس��ي هدفمندي يارانه ها مي تواند 
در تصميم گي��ري آينده اقتصادي کش��ور تاثير 

گذار باشد.
البت��ه ه��ر چند بس��ياري از اقتصاددانان از طرح 
هدفمن��دي يارانه ه��ا در همان موقع اس��تقبال 
نک��رده و اي��ن طرح را يک طرح عقيم دانس��ته 
ک��ه تبع��ات آن را بيش��تر از فوايد آن در اقتصاد 
کنوني کش��ور دانس��ته بودند، اما حالا با اجراي 
اين طرح در ۷ س��ال گذش��ته به صورت ناقص 
و با انحرافات زياد به آسيب شناس��ي پرداخته و 
معتقدن��د ک��ه اگر همين طرح نيم بند به صورت 
اصولي اجرا مي شد شايد الان پيامدهاي مثبت 

آن از تبعات آن بيشتر مي شد.
کارشناسان و فعالان اقتصادي معتقدند به دليل 
انحرافات بس��يار در اج��راي اين طرح ناقص و 
نيم بن��د از دولت ه��اي نهم و دهم عملا اجرايي 
ک��ردن آن در دول��ت يازدهم به دليل س��اختار 
معيوب آن با مشکلاتي همراه شد. اما باز دولت 
يازدهم مي توانست با شجاعت بيشتري در اين 

زمينه گام بردارد که اين کار را نکرد. 

هر چند قدم هايي مثل حذف دهک هاي پر درآمد 
ازپرداخت يارانه نقدي برداشته شد، اما اين گام ها 
محکم نبود و نمي توانست باعث کاهش هزينه 

جاري و رونق توليد شود.
براس��اس گزارش مرک��ز پژوهش هاي مجلس 
از عملکرد قانون هدفمندکردن يارانه ها حاکي 
از آن دارد که طي س��ال هاي ۱۳8۹ تا ۵ ماهه 
نخس��ت ۱۳۹۵ حدود 88 درصد از کل مصارف 
هدفمندسازي يارانه ها به پرداخت نقدي و حدود 
۲ درص��د از مناب��ع مزبور طي س��ال هاي مورد 
نظ��ر ب��ه توليد و با هدف بهينه س��ازي مصرف 
ان��رژي اختص��اص يافته و مابقي مصارف نيز به 
حوزه سلامت، پرداخت بدهي به بانک مرکزي 
و خزانه، پرداخت به رزمندگان معسر و ... پرداخت 

شده است.
اين در حالي اس��ت که اجراي معيوب هدفمند 
ک��ردن يارانه ه��ا و پرداخت نق��دي آن به مردم 
باع��ث ش��ده ت��ا در اين مدت، توليد، اش��تغال و 
به��ره وري و ش��اخص هاي عدالت اجتماعي با 

نزول مواجه شوند.
بخش عمده اي از نوسانات دامنه دار ارز، افزايش 
نقدينگي، رش��د بي رويه انرژي، افزايش شکاف 
طبقاتي، گسترش فقر و رشد تورم که در دولت 
يازدهم اقدام به سرکوب آن به صورت دستوري 
گرفته شد و همچنين تداوم رکود که از سال 8۵ 
کش��ور را فرا گرفته ناش��ي از اجراي هدفمندي 

يارانه ها تاکنون بوده است.
پیامده�اي هدفمن�دي در ص�ورت اج�راي  ���

مطلوب
فرشاد مومني درمورد تبعات اجراي هدفمندي 
يارانه ها و پرداخت نقدي يارانه ها مي گويد: کافي 

اس��ت مس��ئولان اقتصادي نگاهي به نحولات 
کس��ري بودجه خانوارهاي ايراني در چند س��ال 
اخي��ر بيندازند و ملاحظ��ه کنند که خانوارهاي 
ايراني در اين هفت هش��ت س��ال اخير کسري 
بودجه اشان چهار و نيم برابر افزايش پيدا کرده 

است. 
در همين راستا به اعتقاد کارشناسان و براساس 
داده ه��اي آماري، اگر طرح هدفمندي يارانه ها 
به درستي اجرا مي شد در بخش کاهش شکاف 
طبقاتي و همچنين کاهش ضريب جيني دولت 
مي توانست اهداف رفاه اجتماعي خود را محقق 
کند. چرا که اجراي هدفمندي يارانه ها به درستي 
مي توانست گروه هاي خاص اجتماعي به سمت 
تعدي��ل نابرابري اقتصادي س��وق داده و رفاه و 

سرمايه اجتماعي را به خوبي اجرايي کند.
اي��ن در حال��ي اس��ت که توزيع ياران��ه نيازمند 
نظامي منسجم و هدفمند است که ضمن تأمين 
اه��داف حمايتي دولت مانعي در مقابل کارکرد 

صحيح سيستم اقتصادي ايجاد نکند.
اما هدفمندي نه تنها باعث کاهش ضريب جيني 
نش��د، بلکه به گفته حس��ين راغفر، کارش��ناس 
اقتص��ادي اجراي هدفمندي در حقيقت اصلاح 

قيمت حامل هاي انرژي بوده است.
راغف��ر معتقد اس��ت: ش��کاف طبقات��ي پس از 

هدفمندي افزايش يافته است.
وي در اين باره مي گويد: محاس��بات مس��تقل 
اين موضوع را به خوبي بيان مي کند. براس��اس 
بررس��ي هايي انجام ش��ده از سال 8۴ به بعد فقر 
و هم نابرابري افزايش داش��ته و ش��اخص هاي 
رفاه و سطح زندگي تنزل يافته است. آمارهاي 
الکترونيکي که از ۳۰ هزار خانوار هر ساله توسط 
مرکز آمار جمع آوري مي شود و از سال ۶۳ تا 8۳ 
موجود است نشان مي دهد که اين آمار طي اين 
سال ها نزولي بوده و از سال 8۴ به بعد هم فقر و 

هم نابرابري افزايش پيدا کرده است.
از س��ويي ديگر در حال حاضر مثل ۱۰ س��ال 
اخير، بنگاه هاي کوچک و فضاي کس��ب و کار 
خرد با مشکل تامين مالي مواجه بوده و هستند 
ک��ه اگ��ر طرح هدفمندي يارانه ها به خوبي اجرا 
مي ش��د و ۳۰ درصد توليد نيز پرداخت مي ش��د 
نه تنها کشور با رونق مواجه مي شد بلکه باعث 
نقدينگي نيز به س��مت فعاليت هاي غيرمولد و 

سوداگرايانه سوق داده نمي شد.
در حال حاضر براي رونق اقتصاد کشور، فضاي 
کس��ب و کار بي��ش از هر چي��ز ديگري نيازمند 
رون��ق فضاي کس��ب و کاره��اي کوچک دارد 
ام��ا اي��ن فضا به دليل کمبود نقدينگي و بحران 
بانک��ي و همچني��ن نبود انگيزه مناس��ب براي 

سرمايه گذاري در آن با رکود مواجه است.
اگر ش��رايط به گونه اي پيش مي رفت که طرح 
هدفمن��دي يارانه ها بتواند به س��مت توس��عه 
هدايت ش��ود ديگر امروز ش��اهد رکود در اين 
بنگاه اقتصادنبود. مجموعه اين فرآيند ها باعث 
ش��د تا ارزش سرمايه هاي در اختيار بنگاه هاي 

کوچک کاهش يابد.

»تجارت«بررسی کرد؛

فرصت های بر باد رفته یارانه نقدی

آغازخروج تدریجي شستا از بنگاه داري از آذرماهتداوم بي ثباتي در بازار ارزاولویت هاي برنامه ششم در بودجه ۹۷ برجسته شود 
دبير کميسيون اقتصادي مجلس، گفت: 
دولت بايد تلاش کند اولويت هاي برنامه 

ششم را در بودجه ۹۷ برجسته نمايد.
به گزارش مهر، علي اس��ماعيلي درباره 
اينک��ه اولويت هاي دولت در بودجه۹۷ 

بايد بر مبناي چه مواردي قرار بگيرد، اظهار داشت: اولويت برنامه 
شش��م، چهار مورد ش��امل آب، ريل، محيط زيس��ت، فاضلاب و 
زباله است، بر همين اساس هم دولت بايد تلاش کند در بودجه 

۹۷ اين اولويت ها را برجسته نمايد.
دبير کميسيون اقتصادي افزود: به عبارتي مجلس و دولت بايد 

اولويت هاي برنامه ششم را در بودجه۹۷ برجسته کنند.

عدم تصميم گيري در خصوص برجام 
از سوي ترامپ موجب بي ثباتي در بازار 
ارز شده است. مشاور  بانک جهاني  اظهار 
داش��ت: با توجه به اينکه قيمت دلار با 
ط��لا اندازه گيري مي ش��ود، زماني که 

بي ثباتي سياسي در کشور بوجود مي آيد اين امر باعث افزايش 
بهاي طلا در بازار مي شود و بهاي پول ملي ايران در مقابل کاسته 
مي ش��ود و قيمت دلار افزايش پيدا مي کند. محمدتقي وزيري 
افزود: اما به اعتقاد بنده بهاي دلار باز هم افزوده خواهد شد زيرا 
تصميم ترامپ در مورد تحريم هاي ايران و موضوعات مربوط 

به فاينانس هنوز مشخص نيست.

معاون سازمان تامين اجتماعي با تاکيد 
بر ضرورت اجراي قانون در واحدهاي 
اقتصادي شستا براي واگذاري گفت: 
برنامه خروج ش��رکت شس��تا از بنگاه 
داري ت��ا ي��ک ماه آينده به تدريج وارد 

مرحله اجرا مي شود. ولي ال�له افخمي راد افزود: مديران شستا 
براي خروج تدريجي اين شرکت از بنگاه داري، برنامه اي در 
دست تدوين دارند. افخمي راد تصريح کرد: ما وظيفه داريم در 
بخش اقتصادي تامين اجتماعي، ارزش دارايي هاي سازمان 
که از محل حق بيمه دريافتي بيمه شدگان است را به قيمت 

روز حفظ کنيم.

ي��ک اقتصاددان مي گويد معتقدم علت العلل مش��کلات 
اقتصادي از قبيل رشد کم، بيکاري بالا، تورم و ... همگي 
در وجود فساد مالي است که بر اقتصاد کشور سايه انداخته 
اس��ت. فس��اد مالي به فرسوده شدن زيربناي کل سيستم 
منج��ر مي ش��ود و چنين وضعيتي حي��ات اقتصادي ما را 
تهديد مي کند. به گزارش ايسنا، علي اکبر نيکواقبال درباره 
رش��د اقتصادي س��ه ماهه نخست سال جاري گفت: اگر 
فرض کنيم که عدد رش��د اقتصادي س��ه ماهه که هفت 
درصد اعلام ش��ده، درس��ت باشد، بايد نتايج و پيامدهاي 
اي��ن هف��ت درصد ديده ش��ود. به عبارتي اگر اين رش��د 
هفت درصدي درست باشد، بايد توانسته باشد ۲۰ درصد 
اشتغال ايجاد کرده و ۲۰ درصد هم به دستمزد کارگران 
اضافه کند. رش��د اقتصادي يعني فروش و درآمد بيش��تر 

و فقط مقداري از آن س��هم س��هامداران اس��ت و بخشي 
هم به س��مت رفاه کارگران مي رود. او افزود: با اين حال 
اخباري مربوط به ورشکستگي ها مطرح مي شود و اينکه 
فعاليت هاي شرکت هاي کوچک و متوسط کاهش يافته 
که اينها نشان دهنده اين است رشد اقتصادي به اندازه اي 
نب��وده که س��طح رف��اه را بالا ببرد. مگ��ر اينکه بپذيريم 
دريافت ماليات آنقدر بالا بوده که توليدکننده نتوانس��ته 
ب��ر درآم��د کارگران بيفزايد و ح��ال و هواي بازار از رکود 
خارج ش��ود. اين اقتصاددان با بيان اينکه دولت مي تواند 
ظرف دو ماه رکود اقتصادي را به رونق تبديل کند، گفت: 
اکنون دولت تعداد بسيار زيادي پروژه ناتمام در کل کشور 
دارد. پروژه هايي که در بخش هاي جاده اي، بيمارستاني، 

دانشگاهي، هوايي و ... هستند.

علت العلل مشکلات اقتصادي فساد مالي است
رئيس سازمان برنامه و بودجه  از بررسي چگونگي عملکرد 
يک ابرپروژه طرح ملي آب درغالب ۶۱ طرح، ۱۲۰ پروژه 
در ۱۲ اس��تان که در حال اجراس��ت، در جلسه ستاد اقتصاد 

مقاومتي خبر داد.
ب��ه گ��زارش مهر، محمدباقر نوبخت از بررس��ي چگونگي 
عملک��رد ي��ک ابرپروژه طرح مل��ي آب درغالب ۶۱ طرح، 
۱۲۰ پروژه در ۱۲ استان با اعتباري معادل ۶.۲ ميليارد دلار 
و ۱8 هزار و ۶۰۰ ميليارد تومان که در حال اجراس��ت، در 

جلسه امروز ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي خبر داد.
وي افزود: بر اساس گزارش واصله براي سال ۹۵ حداقل 
۷ طرح مش��تمل بر ۱۰ س��د بزرگ مورد بهره برداري قرار 
گرفته و افتتاح ش��ده اس��ت. وي ميزان آب مورد استفاده از 

اين سدها را ۱.۵ ميليارد مترمکعب ذکر کرد.

رئي��س س��ازمان برنام��ه و بودجه پيش بين��ي کرد تا پايان 
سال جاري، ۱۷ طرح بزرگ با ۹ سد با تنظيم ۴۰۰ ميليون 

مترمکعب آب به بهره برداري برسد.
وي اف��زود: ب��ا افتتاح اي��ن طرح ها، بيش از ۷۰ هزار هکتار 

شبکه هاي آبياري و زهکشي را خواهيم داشت.
 نوبخت با اشاره به گزارش ارائه شده در جلسه امروز ستاد 
اقتص��اد مقاومت��ي در خصوص آب گف��ت: در اين گزارش 
مشخص شد که ما تا سال آينده مي توانيم تمام اين طرح ها 
را به اتمام برس��انيم.  وي با اش��اره به مطلوب بودن اين 
گ��زارش اف��زود: اعداد و ارقام ذکر ش��ده براي اجراي طرح 
ملي آب که مورد س��رمايه گذاري قرار گرفته اس��ت، غير از 
اعتبارات دولتي اس��ت که اکنون براي طرح هاي عمراني 

مورد استفاده قرار مي دهيم. 

بهره برداري از ۱۷ طرح بزرگ با ۹ سد تا پایان سال

وزير اقتصاد خبر داد؛

استفاده از ارزهاي ملي در مبادلات ايران و آذربايجان
وزير اقتصاد در تشريح مذاکرات سفر باکو گفت: ۲ طرف درباره 
شکل گيري يک بانک مستقل براي تسهيل قراردادهاي مالي و 
نيز کشاورزي در آذربايجان بحث و به استفاده از ارزهاي ملي 

در مبادلات دوجانبه تأکيد کردند.
کرباسيان اعلام کرد ايران نسبت به همکاري در حوزه کشاورزي 
با آذربايجان علاقه مند اس��ت و ايران ظرفيت انتقال تجربيات 

براي کشورهاي همسايه را در اين زمينه دارد.
کرباس��يان همچني��ن اضافه کرده اس��ت که اي��ران تجربيات 
مناسبي را در تکنولوژي کشاورزي کسب کرده و علاقه مند به 

همکاري با ديگر کشورها از جمله  آذربايجان است.
وي همچنين با بيان ميزان واردات سالانه محصولات کشاورزي 
اعلام کرد: ايران بخشي از نيازهاي کشاورزي خود را از طريق 

کشت هاي فرامرزي در ساير کشورها دنبال مي کند.
وزي��ر اقتص��اد ايران با اش��اره به تجربه کش��ت هاي فرامرزي 
ايران در اوکراين، ازبکس��تان، برزيل و آفريقاي جنوبي اعلام 
کرد: همکاري هاي کش��اورزي مي تواند نقش مهمي در توسعه 

مناسبات تجاري با ديگر کشورها داشته باشد. 
مقام��ات اي��ران و آذربايج��ان در نظر دارند که س��رمايه گذاري 
مش��ترکي را براي س��اخت و توليد تجهيزات و ماش��ين آلات 

کشاورزي داشته باشند.
جمهوري اس��لامي ايران س��الانه ۵.8 ميليون تن محصولات 
کشاورزي به ارزش ۵.۶8۵ ميليارد دلار در سال گذشته داشته 
ک��ه افزاي��ش ۲۱.۷ درصدي از نظ��ر حجم و ۳.۶۱ درصدي در 

ارزش محصولات صادراتي داشته است.
صادرات محصولات کش��اورزي ايران در مجموع ۴.۴8 درصد 
کل صادرات غيرنفتي اين کشور را از نظر حجم و ۱۲.۹۷ درصد 

از نظر ارزشي را شامل مي شود.
کرباس��يان همچنين گفت: ايران از پيش��نهاد آذربايجان براي 
س��اخت منطقه ويژه اقتصادي در ش��هر آس��تارا مرز دو کش��ور 

استقبال مي کند. 
وي همچنين گفت: ايجاد منطقه ويژه اقتصادي مي تواند برخي 
مقررات دس��ت و پاگير آذربايجان را کمتر کند و همچنين باکو 

مي تواند از فرصت هاي بيشتري براي سرمايه گذاري در آستارا 
سود جويد.

وي علاوه بر اين قول داد که از سرمايه گذاري هاي آذربايجان 
در ش��هرهاي مرزي ايران اس��تقبال کند. شاهين مصطفي اوف 
وزي��ر اقتص��اد آذربايجان طرحي را براي اقتصاد آذربايجان داده 
بود، پيشتر آذربايجان موافقت کرده بود که ۵۰ ميليون يورو براي 
توسعه راه  آهن ايران سرمايه گذاري کند و اين سرمايه گذاري ها 
با ارزهاي ملي صورت گيرد. وزير اقتصاد ايران همچنين استفاده 
از ارزه��اي مل��ي دو کش��ور را براي مب��ادلات مالي تأکيد کرد. 
همچنين توس��عه همکاري هاي بانکي به عنوان ابزاري براي 

افزايش مبادلات اقتصادي و صنعتي بين دو کشور برشمرد.
کرباس��يان همچنين گفت: دو طرف درباره امکان ش��کل گيري 
يک بانک مستقل براي تسهيل قراردادهاي مالي بين دو کشور 
بحث کردند. همچنين آنها در مورد استفاده از ارزهاي ملي در 

مبادلات دوجانبه تأکيد کردند.
وزير اقتصاد ايران همچنين با بيان اينکه ايران تجربياتي را در 

اس��تفاده از ارزهاي ملي با ترکيه و روس��يه داش��ته است، گفت: 
هم��ان روش مي توان��د براي هم��کاري با آذربايجان نيز به کار 
گرفته شود.  پيش از اين در ماه سپتامبر بانک مرکزي ايران و 
ترکي��ه ق��راردادي را امضا کردند که از اين به بعد مبادلات خود 

را با ارزهاي دو کشور انجام دهند.
بر اساس اين توافق بانک هاي مرکزي ايران و ترکيه يک خط 
اعتب��اري ۵ ميلي��ارد لي��ر و به همين مي��زان ريال به بانک هاي 
عامل اختصاص مي يابد. اين مقدار به عنوان يک خط اعتباري 
با بازپرداخت يک سال براي تجار دو کشور استفاده خواهد شد. 
ته��ران و باک��و در نظ��ر دارند با اتخاذ اين تصميم باعث افزايش 

اشتغال نيز بشوند.


